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فرهنگی
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جشـــنواره فیلم فجر باشد. البته همین 
که دبیـــر جشـــنواره فیلم فجـــر از اهالی 
سینماست و توانســـته تا امروز تعاملات 
خوبـــی را با اهالی ســـینما برقـــرار کند، 
بنابرایـــن پیش بینی می کنـــم می توانیم 
شـــاهد برگـــزاری یـــک جشـــنواره مؤثـــر 

. باشیم
وزیـــر فرهنـــگ و ارشـــاد اســـلامی درباره 
فیلم هایـــی کـــه بـــرای جشـــنواره فیلم 
فجر انتخاب نشـــدند، گفت: اگر فیلمی 
پروانه نمایش نگرفتـــه و عرضه خارجی 
داشـــته، از دور جشـــنواره فیلـــم فجـــر 
خارج شـــده اســـت. این مســـأله مبنای 
آیین نامه ای دارد. عدم حضور براســـاس 
ممیزی محتوایی نبوده و صرفاً آیین نامه 

جشـــنواره فیلم فجر مطرح اســـت.
وی در مـــورد ســـینمای ایـــران گفـــت: 
ســـینمای ایـــران ویترینی اســـت که اگر 
بـــا یـــک ژانـــر تعریـــف شـــود در بهترین 
حالت هم اگر باشـــد، اتفاقی اســـت که 
بـــه افـــول آن می انجامـــد. نبایـــد به این 
مفتخـــر باشـــیم کـــه فـــروش بـــالا رفته 
اســـت در حالی کـــه ژانرهای دیگـــر را از 
دســـت داده ایـــم. در دوره جدیـــد نـــگاه 
بـــه تنوع بخشـــی در حـــوزه محصـــولات 
ســـینمایی است. ســـینمای کمدی هم 
اگـــر درســـت ســـاخته شـــود ســـینمای 
محترمـــی اســـت. امســـال در مجمـــوع 
در ۳۳ فیلـــم تعـــداد آثـــار اجتماعـــی و 
خانوادگـــی قابل توجـــه اســـت. در این 
چند ماه مســـیر انواع دیگر سینما قابل 
توجه قـــرار گرفته اســـت. فکـــر می کنم 
می توانـــد مســـیر مـــا همیـــن باشـــد که 
سینمایی از سبک های مختلف و متنوع 
را در معـــرض و مقصد خود قـــرار دهیم. 
بـــا اطلاعاتی که در چند مـــاه جدید پیدا 
کـــردم خیلی ها دغدغـــه پیـــدا کرده اند 
و مســـیرهای دیگـــر نیز مورد توجـــه قرار 

گرفته اســـت.
  

 لایحه جایگزین
قانون عفاف و حجاب

وزیـــر فرهنگ درباره نحـــوه اجرای قانون 
حجـــاب و عفاف هـــم گفـــت: قانون به 
تأخیر افتـــاده، لایحـــه جایگزین مطرح 
شـــده اســـت و دو مجرا با هم نمی توانند 

کنند. حرکت 
معاونت حقوقی ریاست جمهوری مسیر 
ایـــن لایحه را پیش خواهد برد و شـــورای 
فرهنگ عمومی با همان مصوبات قبلی 
پیش می رود تا مســـیر جدید مشـــخص 
شـــود کـــه لایحه اســـت یا قانـــون جدید 

 . مجلس

من اهل ارشاد نیستم
وزیـــر فرهنـــگ در پاســـخ بـــه یکـــی از 
وزارت  رویکـــرد  دربـــاره  خبرنـــگاران 
فرهنگ در حـــوزه موســـیقی گفت: من 
اهـــل ارشـــاد نیســـتم امـــا ایجـــاد علاقه 
بـــه موســـیقی کـــره ای در طی یـــک دهه 
اخیر را در  بردارنده معانی بســـیاری برای 
مســـیر موســـیقایی کشـــور می دانم. به 
عنـــوان بازخواســـت از خـــود می پرســـم 
که کجا اشـــتباه کردیم کـــه اینطور ذائقه 
موســـیقایی ایران تغییر کـــرد و کودک و 
نوجوان ما بـــه گونه ای در ایـــن فضا قرار 
می گیـــرد که جاذبـــه اصلـــی او این حوزه 
می شـــود. حتمـــاً مـــا بـــه درســـتی برای 
مذاق این نســـل جدید تولید مناســـب 

نداشـــته ایم.
صالحـــی بـــا طـــرح اینکه مســـأله اصلی 
مجال هایی اســـت کـــه برای موســـیقی 
ایرانـــی و موســـیقی کلاســـیک مـــدرن و 
موســـیقی های جدید وجود دارد، گفت: 
چنین فضاهایی که ایجاد می شـــود، یک 
قدم به جلو در ســـند موســـیقی مصوب 
شـــورای هنـــر و شـــورای عالـــی انقـــلاب 
فرهنگی ایجاد شـــده و موسیقی سنددار 
در فضای رســـمی کشـــور شـــده است و 
پاره ای از ارجاعات به شـــکل درســـتی در 

این ســـند آمـــده که مطلوب اســـت.

 خطر تبدیل کتاب
به یک کالای لوکس

خبرنـــگاری دربـــاره اینکه قیمـــت کتاب 
هـــر هفتـــه رو بـــه افزایش اســـت و خطر 
تبدیل شـــدن کتاب به یک کالای لوکس 
محتمل اســـت، از راهکار وزیر فرهنگ و 
ارشـــاد برای کنترل افزایش قیمت کتاب 
پرسید که صالحی پاســـخ داد: این اتفاق 
با تغییر قیمت کاغذ خود را نشـــان داد، با 
توجه به ثبات نســـبی کاغـــذ و یارانه های 
بودجـــه ای که از نظـــر ارزی در حوزه کاغذ 
در ســـال ۹۸ قـــرار گرفـــت، مدیریتـــی بر 
فضـــای قیمـــت کتاب به شـــکل نســـبی 
بـــود اما در ســـال های اخیر این مشـــکل 
قابل توجه شـــده اســـت. متغیـــر اصلی 
این حـــوزه کاغـــذ اســـت و در نوســـانات 
مؤثر اســـت، مـــا هـــم در نامـــه ای که به 
جنـــاب عارف معـــاون رئیـــس  جمهوری 
نوشتیم این درخواســـت را داریم، متغیر 
ارز و تغییـــرات قابل توجـــه آن که مؤثر در 
این حوزه اســـت و همچنان شرایط خود 
را ایجـــاد می کنـــد، ایـــن خطـــر را جـــدی 
می کنـــد که کتـــاب به یـــک کالای لوکس 

شود. تبدیل 

 سند راهبردی فضای مجازی
در حال آماده شدن

وزیـــر فرهنـــگ و ارشـــاد دربـــاره ســـند 
راهبـــردی فضـــای مجـــازی نیـــز در ایـــن 
نشســـت توضیحاتـــی داد و گفت: ســـند 
راهبردی فضـــای مجازی بـــزودی آماده و 
ارســـال می شـــود و برای چهار سند دیگر 
منتظر همکاران هســـتیم که دنبال شود 
ع وقت ســـندهای آماده شده را  و در اسر

ارســـال می کنیم.

 به هم ریزی کار
با تقسیم های مکانیکی

وزیر فرهنگ در پاســـخ به ســـؤالی درباره 
واگذاری پلتفرم ها به صدا و سیما گفت: 
این بحث در دولت ســـیزدهم به توافقی 
رســـید ولی درک روشـــنی نـــدارم از اینکه 
چقـــدر ایـــن تصمیم درســـت اســـت که 
یک شـــبکه متصل را جدا کنیم چون به 
نظرم این شبکه پیوســـته است. من این 
فهـــم را ندارم که چطـــور یک بخش مثل 
ســـینما در یک جـــا باشـــد و بخش دیگر 
آن در جایـــی دیگـــر. ما بایـــد تابع قانون 
باشـــیم ولی از نظـــر من اشـــکالی به این 
موضـــوع وارد اســـت اما در کوتـــاه مدت 

راه حلی بـــرای آن نمی بینم.
صالحـــی بـــا یـــادآوری یـــک کاریکاتـــور از 
گل آقـــا در زمانـــی کـــه دام را بـــه یـــک 
وزارتخانه ســـپرده بودنـــد و تأمین علوفه 
را به دســـتگاهی دیگر، ادامـــه داد: گاهی 
تقســـیم های مکانیکی بـــه عواقبی ختم 
می شـــود کـــه بیشـــتر به هم ریـــزی کار 
اســـت نـــه تقســـیم کار. فعلاً قانـــون این 
اســـت و گردن ما هـــم از مـــو باریکتر. با 
ایـــن حال فعلاً در جلســـات نظرات خود 

را مطـــرح کردیم.

 ضلع سوم ارتباط با عربستان
در حوزه فرهنگ و هنر است

خبرنگار شـــبکه العالم در این نشســـت 
دربـــاره همـــکاری فرهنگی با عربســـتان 
و مصـــر از صالحـــی پرســـید کـــه وی بـــه 
علامت هایی که ســـفارت عربســـتان در 
حوزه فرهنگی داشته اســـت، اشاره کرد؛ 
از جمله دیدارهایی صورت گرفته اســـت 
چـــون ضلع ســـوم تعامل با عربســـتان، 
می تواند فرهنگ و هنر و رســـانه باشـــد. 
چشم اندازی که عربستان در دوره جدید 
نشان داده گشایش ارتباطات مناسب در 

حوزه های متنوع اســـت.
صالحی همچنین به ارتباطات خوبی که 
با مصر شـــکل گرفته است، اشـــاره کرد و 
گفـــت: البته فعـــلاً ارتباط با این کشـــور، 
سیاسی است و چشـــم انداز روابط ایران 
و مصر نیز گام به گام به ســـمت مناسبی 

پیش خواهد رفت.

 سرنوشت گزارش چهارگانه
به مجلس

وزیر فرهنگ و ارشاد اســـلامی در ابتدای 
این نشســـت به ارائـــه گـــزارش از برنامه 
چهارگانـــه ای کـــه بـــه مجلـــس داده بود 
پرداخـــت و گفـــت: پیـــش از هـــر چیـــز 
می خواهـــم دربـــاره مســـیری کـــه طـــی 
برنامه هـــای چهارگانه ای کـــه به مجلس 
دادیـــم گـــزارش دهـــم. اولیـــن برنامـــه 
مردمی ســـازی حـــوزه فرهنگ اســـت، در 
این حوزه بخشـــی مبتنی بر چشم اندازی 
اســـت که از قبل داشـــتیم؛ بحث اصلاح 
بنیـــادی مجوزهـــا، بـــه نظـــر من مســـیر 
فرهنگ و هنر باید مســـیر ســـهلی باشد 
و اگـــر به بخش هایی نیاز نیســـت حذف 
آن در فرآینـــد اصلاح قانونـــی قرار بگیرد. 
امیدواریـــم تا پایان ســـال شـــرایط ما در 

بحـــث مجوز بهتـــر و روان تر باشـــد.
وی از راه انـــدازی کمیتـــه شفاف ســـازی 
در ایـــن دوره خبر داد و گفت: ۲۰۰ ســـند 
را در ایـــن مـــدت بارگـــذاری کردیـــم. اگر 
مـــا بتوانیم پشـــت دیوار شیشـــه ای قرار 
بگیریـــم خودمـــان ایمن تـــر هســـتیم. 
نکته بعدی مدیریت مؤسســـات جمعی 
اســـت؛ طرحـــی کـــه مراحلـــش در حال 
جمـــع آوری اســـت تا مؤسســـات بتوانند 
بـــرای احیای حقـــوق اصحـــاب فرهنگ 
و هنـــر واســـط شـــوند. عدالـــت قومی، 
مذهبی، جنسیتی و جغرافیایی در حوزه 

فرهنگ بســـیار مهم اســـت.
وی حضور رئیس جمهوری را در جلســـه 
ادیان ناشـــی از همین نگاه های نمادین 
دانست و تصریح کرد: نگاه عدالتگرایانه 
قومیتـــی، دینـــی، مذهبی، جنســـیتی و 
جغرافیایی حتماً در نظـــر گرفته خواهد 
شـــد. نکته دیگر بحث دبیرخانه سامانه 
انتشـــار و دسترســـی آزاد بـــه اطلاعـــات 
است، معتقدیم این ســـامانه برای حوزه 
مردمی ســـازی و عدالت فرهنگی بســـیار 
مهـــم اســـت و هر فـــردی بایـــد بتواند به 
اطلاعـــات غیرمحرمانه دسترســـی پیدا 
کنـــد. برنامـــه دوم اقتصـــاد و صـــادرات 
فرهنگی اســـت کـــه ۳۵۰۸ میلیـــارد ریال 
بـــه ایـــن بخـــش تخصیـــص داده شـــد و 

کمک کننـــده فرهنگ اســـت.
وزیـــر فرهنـــگ در ادامه ارائه گـــزارش به 
برنامه چهارگانه شـــبکه شهرهای خلاق 
هنر اشـــاره کرد و گفت: زیرســـاخت های 
ایـــن طـــرح کامـــلاً  آماده اســـت کـــه در 
ســـامانه پلتـــزار ســـرویس حمایـــت از 
کســـب وکارهای فرهنگی راه اندازی شده 
اســـت. گذرهـــای فرهنگ و هنـــر بحثی 
دیگر اســـت، بایـــد منطقه های شـــهری 
فرهنگـــی و هنری شـــکل بگیـــرد و نوعی 
هویت بخشـــی فرهنگـــی و اقتصـــادی 
انجام شـــود. در بحث فناوری های نوین 
کـــه برنامه ســـوم وزارت فرهنـــگ دولت 
چهاردهـــم اســـت، ۲۱ طرح پیشـــنهادی 
بـــرای اســـتفاده از هوش مصنوعـــی ارائه 
شـــده است. ســـند توســـعه نظام محتوا 
و دولـــت الکترونیک هم از نکاتی اســـت 
کـــه به طـــور جـــدی در حـــال بررســـی و 

تداوم اســـت.
صالحـــی بنـــای برنامه چهـــارم را به حوزه 
هویت اســـلامی ایرانی مرتبط دانســـت و 
افزود: هویـــت ما دو بخش اســـت. باید 
در فضای فعالیت هـــای فرهنگی، هنری 
و رســـانه ای خودمان بتوانیـــم از دو روی 
این ســـکه حمایت کنیم . نقشه فرهنگی 
اســـتان ها در ۲۰ اســـتان آماده شده که با 

جدیت آن را دنبـــال می کنیم.
وزیـــر فرهنگ بعد از تشـــریح برنامه های 
چهارگانـــه که بـــه مجلس ارائه شـــده به 

ســـؤالات خبرنگاران پاسخ داد.

 خبرهای خوب از
رفع ممنوع الکارها

صالحـــی درپاســـخ بـــه ســـؤال خبرنـــگار 
»ایـــران« دربـــاره اینکـــه شـــما در یکی از 
برنامه هایتان درباره رفـــع ممنوع الکاری 
هنرمندان صحبت کرده بودید که طبق 
یـــک برنامه بـــرای رفـــع ممنـــوع الکاری 
هنرمندان پیگیری هایی را انجام دادید. 
دربـــاره جزئیات ایـــن پیگیری ها توضیح 
دهید، گفـــت: اتفاقاتـــی افتـــاده بود که 
تابع شـــرایط زمان و اتفاقات ســـال ۱4۰۱ 
بود، پـــاره ای ســـلیقه ها و طرح مســـائل 
مختلف باعـــث شـــد در مجموعه هایی 
تصمیم به اعمـــال پاره ای از ممنوعیت ها 
بـــرای هنرمنـــدان صـــورت گیرد، تـــا این 
مرحلـــه از آن تعداد، بخش قابل توجهی 
از ممنـــوع الکاری ها رفع مشـــکل شـــده 

. ست ا
وزیـــر فرهنگ با بیـــان اینکـــه در این باره 
مصـــداق ذکـــر نمی کنـــم گفـــت: چون 
برخی از مســـائل رســـانه ای شـــدنش بر 
ضـــد خـــودش اســـت و مشـــکلات ایـــن 
مســـیر را بیشـــتر می کند، درباره اســـامی 
افـــراد و اینکـــه چه تعـــداد بودنـــد و چه 
کارهایی کردیـــم هم توضیحی نمی دهم. 
امـــا انصافاً بـــا تفاهم خوبی کـــه در حوزه 
نهادهـــای امنیتـــی صـــورت گرفتـــه بـــا 
همراهی نهادهای قضایی مشـــکل نصف 
هنرمندان ممنوع الکار حل شده است. 
برای بقیه هـــم پیش بینی هایی شـــده و 
جمع بندی عمومی صورت گرفته است.

ما آمر و مرشد نیستیم
گزارش»ایران« از اولین نشست خبری وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در دولت وفاق

در دوره قبـــل با مصوبه ای که انجام شـــد 
جلـــوی ایـــن مســـیر گرفته شـــد. من بر 
این باورم آن چه می تواند ما را به مســـیر 
پایـــدار رهنمون کند بازگشـــت به قدرت 
اصنـــاف فرهنگی و هنری اســـت. در این 
زمینه مشـــغول مرتفع کردن مشـــکلات 
قانونی هســـتیم. ما معتقدیم اگر صنوف 
و تشکل های فراگیر شکل بگیرند دولت 
در آن بخش هایـــی کـــه می تواند تصدی 
خـــود را رهـــا کنـــد، می توانـــد امـــور را به 
اصناف واگـــذار کند. وظایفـــی که مانند 
جشـــنواره ها و دیگر رویدادها حاکمیتی 
نیســـتند. حتـــی برخـــی از برنامه هـــای 
حاکمیتی هســـتند که می توانیـــم آنها را 

به صنف واگـــذار کنیم.

چالش سرمایه اجتماعی
وزیـــر فرهنگ دربـــاره فاصلـــه ای که بین 
حاکمیت و مـــردم در اثر اتفاقات ســـال 
۱4۰۱ افتـــاده و نقـــش وزارت فرهنـــگ و 
ارشـــاد اســـلامی در کاهش این شـــکاف 
اظهـــار کـــرد: ما آمر و مرشـــد نیســـتیم، 
کارگـــزار مردم هســـتیم و بـــدون تعارف 
بایـــد بگویم که مردم ولی نعمـــت ما و در 
حوزه فرهنگ؛ اصحـــاب فرهنگ، هنر و 
رســـانه ولی نعمت مـــا هســـتند و باید با 
آنهـــا صحبت کنیـــم. حق النـــاس فقط 
پول نیســـت، یک بخش این اســـت که 
شما عمر طرف را متوقف نکنید. جهان 
پیرامون مـــان عوض شـــده، نمی خواهم 
بگویـــم ما مقهور اثر تغییرات باشـــیم اما 
حتماً باید متوجه باشـــیم، اگر بخواهیم 
مشـــابه قبـــل عمـــل کنیـــم، ابزارها کند 
می شـــوند و بعـــد از مدتـــی علیـــه مـــا 

خواهند شـــد.
صالحـــی بزرگ تریـــن چالـــش موجـــود 
در وزارت فرهنـــگ و ارشـــاد اســـلامی را 
کـــه متوجـــه کل حاکمیـــت نیز هســـت، 
چالـــش ســـرمایه اجتماعـــی دانســـت و 
توضیـــح داد: اعتماد مردم بـــا حکمرانی 
دهه اخیر به شـــدت کاهش پیـــدا کرده و 
نزول اعتمـــاد مردم به حکمرانـــان کاملاً 
روشـــن اســـت. به نظرم ایـــن موضوع در 
حـــوزه فرهنـــگ و هنر شـــتاب بیشـــتری 
پیـــدا کرد، یکـــی از عامل هـــای جدی این 
اتفـــاق، گسســـت و گســـلی اســـت که در 
ســـرمایه  اجتماعی اهالی فرهنگ نسبت 
بـــه حکومت ایجاد شـــده اســـت کـــه در 
قالب های متنوعی مثل قهـــر، نفرت و... 
نمود پیدا کرد و همچنـــان هم وجود دارد 
و نمی توانیـــم خـــود را گول بزنیـــم و آن را 
نادیده بگیریـــم. کل جامعـــه گرفتار این 
اغتشاشـــات ذهنـــی، معرفتـــی و وجودی 
اســـت و در اصحـــاب فرهنـــگ و هنر این 
اتفـــاق مضاعـــف شـــد و بـــه نظـــرم ایـــن 
مهم ترین بحران اســـت، اگر شما اعتماد 
ذی نفعـــان را نداشـــته باشـــید هیچ کاری 
درســـت پیش نمی رود و به نظـــر من این 
مســـأله هنوز هـــم چالش بســـیار مهمی 
اســـت. تلاش هایـــی کردیـــم و همچنان 
تلاشمان این اســـت که بتوانیم بر اساس 
همفکـــری همـــکاران و اصحـــاب رســـانه 
و فرهنـــگ ایـــن کار ســـخت را بـــه نتیجه 
برســـانیم. تلاش مـــن هم این بـــوده که 
بتوانیم اصحاب فرهنگ و هنر را با فضای 
ایـــران و مخاطرات ســـختی کـــه می تواند 
پیش روی مـــان باشـــد، همـــراه کنیـــم تا 
بتوانیم حرف همدیگـــر را بهتر بفهمیم. 
ما باید پاره ای از ســـوءتفاهم ها را با تغییر 

منش هـــا و روش هـــا از میـــان برداریم.
 

حاشیه سازی رسانه ای مضر است
صالحـــی در واکنـــش بـــه ســـؤال یکی از 
خبرنـــگاران مبنـــی بـــر حواشـــی پیش 

آمـــده در حـــوزه معاونـــت امـــور هنری با 
تأکیـــد بـــر ایـــن نکته کـــه مـــن معتقدم 
فضای رســـانه ای کشـــور نباید وارد برخی 
حاشیه ســـازی ها شـــود، تصریـــح کـــرد: 
تـــلاش کنیم ســـوءتفاهمی در این زمینه 
ایجـــاد نشـــود. از آن طـــرف بـــه عنـــوان 
کســـی کـــه در حـــوزه رســـانه هـــم فعال 
بـــود، عرض می کنـــم که حاشیه ســـازی 
رســـانه ای هـــم به انـــدازه حاشیه ســـازی 
مدیریتـــی می تواند مضر باشـــد. هم ما و 
هم شـــما به عنوان رســـانه باید مواظب 
باشـــیم که در این زمینه حواشـــی ایجاد 
نشـــود. ما و اهالی رسانه مکمل یکدیگر 
هستیم. در این زمینه همچنان معتقدم 
اگر کســـی از همکارانم از مســـیر قانونی 
خارج شـــود باید توصیه های لازم در این 

زمینه انجام شـــود.
فرضـــی«  »کنســـرت  اجـــرای  دربـــاره 
و »دوســـالانه ســـرامیک« نیـــز ســـؤالاتی 
از ســـوی یکـــی از رســـانه های اصولگـــرا 
پرســـیده شـــد که وزیر فرهنـــگ در این 
باره گفت: من همچنـــان تأکید می کنم 
که وزارت فرهنگ و ارشـــاد اسلامی ملزم 
به رعایـــت قانون اســـت. قانـــون مانند 
آداب اجتماعـــی در حـــوزه عرف اســـت 
که اگر شکســـته شـــود موجـــب اختلال 
مناســـبات اجتماعـــی می شـــود. در این 
زمینه قانـــون مبنای ارتبـــاط دولتمردان 
بـــا جامعه اســـت و لذا هرکســـی در این 
فضا قـــرار می گیـــرد یـــا نبایـــد در دولت 
حضـــور پیـــدا کند یـــا وقتـــی بـــه عنوان 
یک کارگـــزار دولت معرفی شـــد طبیعتاً 
بایـــد چهارچوب قانـــون را بپذیـــرد. من 
وارد مصداق نمی شـــوم اما دوســـتان به 
ایـــن موضوع تقیـــد دارند. قطعـــاً در این 
زمینه بـــا برخی تخلفات برخـــورد کردند 
که نیازی هم به علنی کردن آن نیســـت.

 
 انتخاب مدیران

مبتنی بر جوان گرایی بوده است
وزیـــر فرهنگ دربـــاره موضـــع منتقدانه 
خبرنـــگاران نســـبت به انتخـــاب بعضی 
مدیران در وزارت ارشـــاد پاســـخ جالبی 
داد و گفـــت: انتخـــاب مدیـــران وزارت 
ارشـــاد به صورت انداختن ســـکه شیر یا 
خط و بررســـی گزینه های اول در همان 
ابتدا نبوده اســـت. معتقـــدم باید در این 
زمینه کمی بیشـــتر صبر کرد و نتیجه کار 
مدیـــران را دیـــد. به نظرم دوســـتانی که 
انتخاب شـــده اند مبتنی بـــر تغییر بافت 
و جوان گرایـــی بوده که بتوانند به عنوان 
یک صاحـــب نظر در ایـــن عرصه معرفی 
شـــوند. تغییرات فناورانه کـــه پدید آمده 
ما را به ســـمتی برده که ســـراغ نیروهای 
جدیدتـــری برویم کـــه بتوانند با نســـل 
جوان تر ارتبـــاط بگیرند. بلـــه، من ابتدا 
دوست نداشـــتم به وزارت ارشـــاد بیایم 
اما وقتـــی مســـئولیت را قبـــول می کنم 
بایـــد کار را بـــه تمام معنا جـــدی بگیرم. 
قطعـــاً در ایـــن زمینـــه هـــم نمی خواهم 

بگویم اشـــتباهی نبوده اســـت.
 

 تجلی اراده ملی در بوموسی
اتفاق خوب جشنواره فیلم فجر

خبرنـــگاران درباره جشـــنواره فیلم فجر 
ســـؤالات متعـــددی از وزیـــر فرهنـــگ 
پرسیدند از جمله تغییرات انجام گرفته 
در جشـــنواره فیلـــم فجر که وزیر ارشـــاد 
در این بـــاره بیان کرد: امســـال با فرصت 
محـــدودی که بـــرای برگزاری جشـــنواره 
فیلم فجر داشتیم، کارهای زیادی انجام 
شده است. در این راه بخش تجلی اراده 
ملی در جزیره بوموســـی برگزار می شود 
کـــه می توانـــد یکـــی از اتفاقـــات خـــوب 

 آغاز ســـخن سید عباس صالحی، وزیر فرهنگ و ارشـــاد اسلامی دولت وفاق با تأسی از مسعود 
پزشـــکیان اســـتناد به ســـخنان حضرت علی)ع( و نهج البلاغه بود. اولین نشســـت خبری وزیر 
فرهنگ و ارشـــاد اســـلامی را این فرموده حضرت امیرالمؤمنین علی)ع(  آذین بخشـــیده بود که 
می توان آن را به نوعی مانیفســـت دولتمردان در دولت چهاردهم نیز عنـــوان کرد: »اصلاح دادن بین مردم 
از نماز و روزه یک ســـال برتر اســـت«. ســـید عباس صالحی در این نشســـت که صبح روز یکشنبه 23 دی ماه 
در باغ هنر برگزار شـــد با نمایندگان رســـانه های خبری در اولین دیدار درباره رفع نیمی از ممنوع الکاری ها، 
دعـــوت از هنرمندان بـــرای حضور در حوزه هـــای اجرایـــی، بودجه فرهنگ و هنـــر در ســـال 1403، پرهیز از 
حاشیه ســـازی رســـانه ای، جوان گرایی در انتصابات در وزارت فرهنگ و تغییرات اساســـی در جشنواره فیلم 

فجر و مسائل مختلفی در حوزه فرهنگ و هنر که دغدغه رسانه ها بود صحبت کرد.

ردیف اصلی بودجه فرهنگ 1۷ درصد رشد داشته است
خبرنگاران ســـؤالات زیادی را درباره بودجه وزارت فرهنگ پرســـیدند که وزیر فرهنگ و 
ارشـــاد اسلامی از رســـانه ها خواســـت بحث بودجه را تاحصول نتیجه با جدیت دنبال 
کنند و در توضیحاتی گفت: بودجه امری نیســـت که پاســـخی نداشـــته باشـــد. قانون 
بودجه کاملاً مشـــخص و علنی اســـت و می توانید با یک جســـت و جو ببینید که تا چه 

اندازه افزایش یافته اســـت.
صالحـــی با بیـــان اینکه در بودجـــه ۱4۰۳ ردیف اصلـــی بودجه فرهنگ ۱۷ درصد رشـــد 
داشـــته اســـت، گفت: اینکـــه چقـــدر از این میـــزان تخصیص پیـــدا کرده، بـــه منابع 
تخصیـــص برمی گردد، ابتدا صحبـــت از ۳۶ همت بود اما فعلاً چیزی پرداخت نشـــده 

و آنچـــه هســـت ۶ میلیارد و ۲۰۰ میلیـــون تومان طی ۱۰ ماه اســـت.
صالحی از رشـــد اعتبـــارات ۲۰ درصدی در بخـــش کمک به مطبوعات و نشـــر خبر داد 
و گفـــت: حـــرف نهایـــی هیچ وقت حـــرف من مســـئول نباشـــد، باید بررســـی انجام 
شـــود؛ ازجمله اینکه آنچه درباره کاغذ مطرح شـــده بررســـی شـــود. ببینید کارخانه ها 
چطـــور کار کرده انـــد و چقدر این رضایت وجود داشـــته اســـت. این بررســـی به کمک 
دولتمـــردان نیز می آیـــد؛ چراکه رســـانه با نگاه اکتشـــاف جامع و بدون غـــرض به این 

تصمیم کمـــک می کند.

ـــرش بـ

وی بـــا بیـــان اینکـــه هـــر جامعـــه ای بـــه 
اصحاب آن شـــناخته می شود که ممکن 
است مشـــکلاتی داشته باشـــند و در این 
زمینـــه باید از کســـی که مســـئولیت آن 
حوزه را برعهده دارد ســـؤال شـــود که چه 
برنامـــه و کاری باید انجـــام داد گفت: من 
اینجـــا جـــواب می دهم تقریبـــاً ۵۰ درصد 
ممنوع الکارها مشکلشـــان حل شـــده و 
برای بقیه هـــم پیش بینی هایی شـــده و 
جمع بندی عمومی صورت گرفته است، 
در جلســـه ای که بـــا نهادهـــای امنیتی و 
قضایی داشتیم، الحمدلله مقرره خیلی 
خوبی حاصل شـــد که خیلـــی به کمک 
می آیـــد امیدواریم با آن مقـــرره و تفاهم 
عمومی بخش بیشتری از ممنوع الکارها 

مسائل شـــان حل شود.
وزیر فرهنگ و ارشـــاد اسلامی با تأکید بر 
اینکه برداشـــت ما این اســـت که جریان 
وفاق اجتماعی زیر ســـاخت وفاق ملی و 
شـــعار دولت چهاردهم است اظهار کرد: 
اینها علامت هایی اســـت که می تواند به 
کمک بیایـــد تا پـــاره ای از بی اعتمادی ها 
و کم اعتمادی هایی که هســـت تســـهیل 
شـــود. مـــا از اعتمـــاد جامعـــه، نظـــام و 
حکمرانـــی صحبت می کنیـــم، واقعیت 
این اســـت که مـــردم مـــا بالاخـــره ایران 
و آینـــده کشورشـــان را دوســـت دارند وما 
هـــر چقـــدر چســـبندگی دولت  - ملـــت 
را بیشـــتر کنیـــم بـــه ایـــن آینـــده کمک 
کرده ایـــم. در ضمن اصحـــاب فرهنگ و 
هنـــر بخش قابـــل توجهـــی از این حلقه 
اتصال و چســـبندگی هســـتند. تلاشـــی 
کـــه در وزارتخانـــه صورت می گیـــرد برای 

این اســـت کـــه با اعتمـــاد حلقـــه اتصال 
بیـــن اصحاب فرهنـــگ و هنـــر، دولت و 

حاکمیـــت محکم تر شـــود.
صالحـــی در ادامه در پاســـخ بـــه اینکه آیا 
در این دوره چیزی به اســـم لیست سیاه 
وجـــود دارد؟ گفت: اجمالا بلـــه، افرادی 
هســـتند. امـــا بهتر اســـت ما به اثـــر نگاه 
کنیم نه مؤلـــف. البته ایـــن تبلیغاتی که 
اینقدر زیاد اســـت که می گوید هنرمند و 
اهل قلم ممنوع الکار زیـــاد داریم، خیر، 
اینطور نیست. تعداشان بسیار کم است 

ولی همین هم نباید باشـــد.

 سیاست های وزارت فرهنگ
در توسعه موضوع وفاق ملی

وزیـــر فرهنـــگ و ارشـــاد اســـلامی در این 
نشســـت دربـــاره سیاســـت های وزارت 
فرهنـــگ و ارشـــاد اســـلامی در توســـعه 
موضـــوع وفـــاق ملـــی، واگـــذاری برخی 
فعالیت ها به صنف هـــای هنری و دعوت 
از هنرمنـــدان برای حضـــور در حوزه های 
اجرایی گفـــت: آن چیزی کـــه در دولت 
دوازدهـــم دربـــاره آن هم فکـــر می کردیم 
تمرکز روی یکی از مشـــکلات مهم حوزه 
فرهنـــگ و هنـــر یعنـــی کـــم توجهـــی به 
اصناف هنری بوده اســـت. در این زمینه 
ما قوانیـــن قدرتمندانه ای نداریم که باید 

در ایـــن زمینـــه اصلاحاتی انجام شـــود.
وی با بیان اینکه البته در دولت دوازدهم 
کارهایـــی شـــروع شـــده کـــه بتوانیـــم با 
تعامل با وزارت صمت، اتحادیه و اصناف 
فراگیری را داشـــته باشـــیم، گفت: در آن 
مقطع کارهایی شـــروع شد اما متأسفانه 

سامانه »دماوند«برای مقابله با ایران هراسی
صالحـــی دربـــاره اقداماتی کـــه به عنـــوان وزیر فرهنـــگ درباره 
ایران هراســـی انجام داده، گفت: در این مقطع که ایران هراسی 
داریـــم دریچه و روزنـــه ایران به خـــارج از کشـــور فرهنگ و هنر 
اســـت که مزیت نســـبی اســـت و کارهای مختلفی در این حوزه 
انجام شده است. در شـــورای هم افزایی دستگاه های فرهنگی 
چنـــد موضوع مورد اولویت قرار گرفـــت تا در بخش بین المللی 
و داخلـــی اقداماتـــی انجام دهیم کـــه چهره ایران را به درســـتی 
معرفـــی کنـــد.  وی بـــه برنامه های خوبی کـــه در ایـــن زمینه در 
دســـتورکار قرار گرفته اشاره ای داشـــت و تأکید کرد: برنامه های 
خوبـــی در ایـــن زمینه در دســـتورکار قرار گرفته اســـت از جمله 
طـــرح »از ایران بگو« که دعوت مؤثران فضای مجازی اســـت که 
به ایران دعـــوت می شـــوند و کارهای خوبی پدید آمده اســـت. 
ســـامانه »دماوند« را داریم که محتواهای بســـیاری درباره ایران 
به هفت زبان تولید شـــده اســـت. تلاش می کنیم دغدغه ای را 

که قابل توجه هم هســـت به درســـتی پاســـخ دهیم.
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